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Trykte vedlegg:   

Utrykte vedlegg:  

 

 
Meldingsaker: 
M-sak 4/15  Referat fra AU-møte 190315 
M-sak 5/15  Region/kommunereform. Vedtaka i fylkeskommunene 
M-sak 6/15  Digitalt indre marked i EU 
M-sak 7/15 Fergesak. Spørsmål om møte med Samferdselsdepartementet, og 

svaret. 
 
 
M-sak 4/15 Referat fra AU-møte 190315 
 

REFERAT FRA VIDEOMØTE: AU-MØTE TORSDAG 190315 
KL 0900-0940 
 
Deltakere: fylkesordførerne Jon Aasen, Tom-Christer Nilsen og Janne Johnsen. Ole 
Inge Gjerald var «observatør» på vegne av fylkesordfører Åshild Kjelsnes. 
Møtet ble ledet av Janne Johnsen 
 
Referent: sekretariatsleder Odd Erik Hansgaard 
 
 

AU-sak 4/15  Referat fra AU-møte 190115 
 

REFERAT FRA TELEFONMØTE: AU-MØTE MANDAG 190115 KL 1000-1040 

 

Vedtak: 
Referatet fra møtet i AU 190115 godkjennes. 
 
 

AU-sak 5/15  Referat fra ekstra AU-møte 050215 
 

REFERAT FRA MØTE: EKSTRA  AU-MØTE TORSDAG 5. FEBRUAR 2015, 

ETTER VESTLANDSRÅDETS MØTE PÅ RADISSON BLU HOTELL, 

GARDERMOEN 

 

Vedtak: 
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Referatet fra møtet i AU 050215 godkjennes. 
 
 

AU-sak 6/15  Høringsuttalelse om NOU 2014:16  Sjømatindustrien 
 

Høyringssvar - NOU 2014:16 Sjømatindustrien 
 
Fylkesrådmannens forslag til vedtak: 
 

1. Vestlandsrådet er positiv til tiltaka som er knytt til utdanning, 
kunnskapsproduksjon, FoU- og marknadsføringsaktivitetar. 

 
2. Vestlandsrådet meiner det er viktig med godt utdanna fagarbeidarar med 

kompetanse frå vidaregåande- og fagskule, og at det er sterke utdanningsmiljø 
på høgskule- og universitetsnivå for sjømatindustrien i regionen. 

 
3. Vestlandsrådet er positiv til tiltaka som er knytt til kontroll og tilsyn med fangst, 

førstehandsomsetting, mattryggleik/hygiene, arbeidsforhold og –vilkår, miljø 
m.m. 

 
4. Vestlandsrådet er positiv til fritt fartøys- og reiskapsval for fiskeflåten. 

Føresetninga for fritt reiskapsval er at kvotefordeling mellom gruppene ligg fast. 
Det føreset at dei regionale bindingane som har hatt til formål å hindre 
overdraging av fiskefartøy mellom fylker/regionar vert oppheva ved innføring av 
dette tiltaket. 

 
5. a) Vestlandsrådet er positiv til å oppheve dei geografiske/regionale 

avgrensingane for sal, og forenkle dagens system i høve å redusere antal 
fartøygrupper i forhold til kvotefordeling og strukturkvoter. 
b) Vestlandsrådet er negativ til forslaget om å omsette kvotar utan kvotetak per 
fartøy (oppheving av strukturkvoteordninga) 
 

6. Vestlandsrådet er imot forslaget om å endre aktivitetskravet i §6 i deltakarlova 
for kun å gje tilgang til sjømatindustrien til å eige fiskekvoter. Det synes urimelig 
med ubalanse i rett til eierskap der flåten fritt kan eie på land, men ikke motsatt. 
Næringen bør gis større muligheter til vertikal integrasjon, og til fritt å organisere 
virksomhet for å optimalisere verdiskaping og produksjon. 

 
7. Vestlandsrådet er positiv til å avvikle leverings-, bearbeidings- og aktivitetsplikta. 

 
8. Vestlandsrådet meiner at det ikkje er behov for ei endring i førstehandsomsetting 

for villfisk jf. Fiskesalslaglova per i dag.  
 

9. Vestlandsrådet er positive til forvaltning som gir større stabilitet og mindre 
aktivitetstopper.  

 
10. Vestlandsrådet meiner at regelverket bør ha meir forutsigbare og nøytrale 

kriterier for tildeling av nye konsesjonar, og legge til rette for en forutsigbar 
vekst. (Det bør også arbeidas for ein betre samordning av de ulike 
forvaltningsorgana som havbruksnæringen må forholda seg til, for å korte ned 
saksbehandlingstid og for en meir forutsigbar saksbehandling.) 
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11. Vestlandsrådet meiner at det bør vurderas større fleksibilitet / meir like vilkår for 
små og store aktørar når det gjelder å utnytte MTB og muligheiter til å flytte 
biomasse. 
 

12. Norge er ein råstoffeksportør, - også i marin samanheng. Vestlandsrådet ser at 
økt grad av bearbeiding av marint råstoff vil være ein viktig faktor i arbeidet med 
å styrka og vidareutvikla kystnære samfunn og i å bidra til økt verdiskaping 
lokalt, regionalt og nasjonalt. Vestlandsrådet ønskjer at dette må vektleggas i 
arbeidet med vidareutvikling av den norske sjømatindustrien. 
 

 

Det ble fra Tom-Christer Nilsen tatt om forslag til nytt pkt 1 lydende: 
 
«Vestlandsrådet ber styresmaktene å leggja vekt på arbeidet med å sikra fri 
marknadsadgang for norsk fisk internasjonalt.» 
 
Nilsen foreslo også et nytt punkt, i vedtaket pkt 12: 
 
«Vestlandsrådet vil støtte oppretting av ei voldgiftsordning som kan tre inn ved 
usemje om fastsetting av salsvilkår for fisk.» 
 
 

Vedtak: 

 
1. Vestlandsrådet ber styresmaktene leggjea vekt på arbeidet med å sikra fri 

marknadsadgang for norsk fisk internasjonalt. 
 

2. Vestlandsrådet er positiv til tiltaka som er knytt til utdanning, 
kunnskapsproduksjon, FoU- og marknadsføringsaktivitetar. 

 
3. Vestlandsrådet meiner det er viktig med godt utdanna fagarbeidarar med 

kompetanse frå vidaregåande- og fagskule, og at det er sterke utdanningsmiljø 
på høgskule- og universitetsnivå for sjømatindustrien i regionen. 

 
4. Vestlandsrådet er positiv til tiltaka som er knytt til kontroll og tilsyn med fangst, 

førstehandsomsetting, mattryggleik/hygiene, arbeidsforhold og –vilkår, miljø 
m.m. 

 
5. Vestlandsrådet er positiv til fritt fartøys- og reiskapsval for fiskeflåten. 

Føresetninga for fritt reiskapsval er at kvotefordeling mellom gruppene ligg fast. 
Det føreset at dei regionale bindingane som har hatt til formål å hindre 
overdraging av fiskefartøy mellom fylker/regionar vert oppheva ved innføring av 
dette tiltaket. 

 
6. a)Vestlandsrådet er positiv til å oppheve dei geografiske/regionale avgrensingane 

for sal, og forenkle dagens system i høve å redusere antal fartøygrupper i forhold 
til kvotefordeling og strukturkvoter. 
b)Vestlandsrådet er negativ til forslaget om å omsette kvotar utan kvotetak per 
fartøy (oppheving av strukturkvoteordninga). 
 

7. Vestlandsrådet er imot forslaget om å endre aktivitetskravet i §6 i deltakarlova 
for kun å gje tilgang til sjømatindustrien til å eige fiskekvoter. Det synes urimelig 
med ubalanse i rett til eierskap der flåten fritt kan eie på land, men ikke motsatt. 
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Næringen bør gis større muligheter til vertikal integrasjon, og til fritt å organisere 
virksomhet for å optimalisere verdiskaping og produksjon 

 
8. Vestlandsrådet er positiv til å avvikle leverings-, bearbeidings- og aktivitetsplikta. 

 
9. Vestlandsrådet meiner at det ikkje er behov for ei endring i førstehandsomsetting 

for villfisk jf. Fiskesalslaglova per i dag.  
 

10. Vestlandsrådet er positive til forvaltning som gir større stabilitet og mindre 
aktivitetstopper.  

 
11. Vestlandsrådet meiner at regelverket bør ha meir forutsigbare og nøytrale 

kriterier for tildeling av nye konsesjonar, og legge til rette for en forutsigbar 
vekst. (Det bør også arbeidas for ein betre samordning av de ulike 
forvaltningsorgana som havbruksnæringen må forholda seg til, for å korte ned 
saksbehandlingstid og for en meir forutsigbar saksbehandling.) 
 

12. Vestlandsrådet vil støtte oppretting av ei voldgiftsordning som kan tre inn ved 
usemje om fastsetting av salsvilkår for fisk. 

 
13. Vestlandsrådet meiner at det bør vurderas større fleksibilitet / meir like vilkår for 

små og store aktørar når det gjelder å utnytte MTB og muligheiter til å flytte 
biomasse. 
 

14. Norge er ein råstoffeksportør, - også i marin samanheng. Vestlandsrådet ser at 
økt grad av bearbeiding av marint råstoff vil være ein viktig faktor i arbeidet med 
å styrka og vidareutvikla kystnære samfunn og i å bidra til økt verdiskaping 
lokalt, regionalt og nasjonalt. Vestlandsrådet ønskjer at dette må vektleggas i 
arbeidet med vidareutvikling av den norske sjømatindustrien. 
 

 
 

AU-sak 7/15  Møte med havner på Vestlandet 

 
Det ble ytret ønske om at en burde invitere en privat havn til møtet. Videre var det 
enighet om at Janne Johnsen representerer Vestlandsrådet men at alle 
fylkesordførerne blir invitert til møtet. Møtets innhold og lengde ses det nærmere på. 
 

Fylkesrådmannens forslag til vedtak: 
Saken tas til orientering. 
 

Vedtak: 
Saken tas til orientering. 
 
 

AU-sak 8/15  NOU 2014:14 Fagskolen-et attraktivt utdanningsvalg 

 
Fylkesrådmannens forslag til vedtak: 
 
Fylkeskommunane overtok i 2010 som følgje av Forvaltningsreforma ansvaret for drift 
og finansiering av fagskoleutdanning. Fylkeskommunane skal ha ansvar for at det fins 
eit tilbod av godkjent fagskoleutdanning i fylket som tek omsyn til lokalt, regionalt og 
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nasjonalt kompetansebehov. Fagskoletilbodet i fylket kan enten realiseras i eigen regi 
eller gjennom finansiering av private tilbydarar. 
 
Fylkeskommunane på Vestlandet eig og driv fagskolar i eigen regi. Det er derfor 
naturleg at fylkeskommunen har synspunkt på framtidig finansiering og organisering av 
fagskolesektoren. Våre fagskolar har tilbod som kor fleire er dyre å drifte for 
fylkeskommunen, men som er særs viktige for næringslivet i fylket. 
 
Vestlandsrådet gir slik høyringsuttale til Kunnskapsdepartementet: 
 
 
Staten bør: 
1 Opptakskriterium og studentrettar (tiltak 1,2,3,4,6,9,10) 
Fagskoleutvalet peiker på fråvær av heilheitleg opptakssystem, at fagskolesektoren har 
fleire aktørar å halde seg til, samt at den har ei uklar rolle i utdanningssystemet. 
 
Vestlandsrådet støttar etablering av ei nasjonal opptaksforskrift for fagskolen – og at 
denne vert knytt til samordna opptak, at fagskolelova og studentsamskipsnadslova vert 
endra slik at studentar og fagskolar vert knytt til samskipnader – slik at studentane sine 
rettar vert styrka, og at det vert utstedt vitnemål i staden for kompetansebevis. 
 
Vestlandsrådet støtter tiltak 1,2,3,4,6,9,og 10. 
 
 
2 Synleggjere og auke omdømme til fagskolen (tiltak 5,7,8,11,12) 
Fagskoleutvalet meiner at fagskolesektoren er lite synleg og har uklart omdømme.  
 
Utvalet foreslår at synliggjeringa bør skje både gjennom rådgivingstenesta i grunnskole 
og vidaregåande opplæring og gjennom karrieresentra i fylkene. Dette vil og bidra i 
arbeidet med å auke rekrutteringa til fagskolane. 
Ein måte å styrke omdømmet på er å innføre graden fagskolekandidat for oppnådd 
kompetanse etter to års studiar. Utvikling av overgangsordning mellom fagskole og 
U/H-sektor er og viktig. 
 
Vestlandsrådet støttar tiltaka, men Møre og Romsdal fylkeskommune ønskjer at det blir 
ei anna benevning enn fagskolekandidat. Benevninga bør henge saman med fagretning, 
til dømes; fagskolenautikar.  Dette vil bidra til å auke attraktiviteten til fagskoletilboda. 
 
Vestlandsrådet støttar tiltak 5,7,8,11 og 12. 
 
 
3 Eigerskap og regional organisering (tiltak 13,14) 
Utvalet foreslår både å regionalisere fagskolane til større, robuste einingar  
(mellom 5 og 9), samt å føre ansvaret for dei offentlege fagskolane tilbake til staten, 
noko dei grunngjev med manglande utvikling av sektoren. 
 
Vestlandsrådet er til ein viss grad einig i at det trengs større fagmiljø – men meiner at 
utvalet sitt forslag er for drastisk – og derfor er vanskeleg å støtte slik det no står. 
Reduksjon i antall fagskolar må vere eit resultat etter ein prosess der partane i 
arbeidslivet blir høyrt. 
Å flytte ansvaret for fagskolane frå fylkeskommunen til staten vil etter Vestlandsrådet si 
meining ikkje automatisk bety at sektoren får eit løft. Det er mykje meir avgjerande for 
utvikling både av eksisterande og nye tilbod at staten tar eit større ansvar for å 
finansiere dei reelle kostnadene for dei ulike fagskoletilboda. 
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Vestlandsrådet meiner at ein må arbeide for å utvikle robuste fagmiljø. Arbeidet med 
dimensjonering er og enklare med god kjennskap til dei behova næringslivet i fylket 
har. 
 
Vestlandsrådet støtter ikkje tiltak 13 og 14. 
 
 
4 Godkjenning og akkreditering (tiltak 15,16,17,18) 
Utvalet foreslår å etablere ei godkjenningsordning bygd på institusjonsakkreditering der 
akkrediterte fagskoler sjølv kan endre eigne utdanningstilbod innafor statlege finansielle 
rammer. 
 
Vestlandsrådet slutter seg til desse forslaga då dagens system er for tungrodd og 
tidkrevjande. Ei slik ordning vil og bety langt færre sjølvstendige fagskoler, då dei små 
fagskolane vil måtte samarbeide administrativt om ei slik ordning – og dei offentlege 
fagskolane blir stimulert til nærare samarbeid og administrativ samanslåing der dette er 
hensiktsmessig. 
 
Vestlandsrådet støtter tiltak 15,16,17 og 18. 
 
 
5 Organisering og representasjonsordningar (tiltak 19,20,21) 
Utvalet forslår her å gjøre tydleg sjølvstende til fagskolen gjennom å markere kor viktig 
rolla til styret er. Forslaget er omtrent likt ei ordning som og finst i U/H-sektoren. 
 
Vestlandsrådet ser ikkje at dei føreslåtte tiltaka vil bidra til å gjøre fagskolen meir 
tydeleg, eller til å auke attraktiviteten eller effektivisere drifta. Næringslivet må vere 
sterkt representert i fagskolestyret og fylkesrådmannen ser ikkje at det er naudsynt 
med ytterlegare presisering i fagskolelova. 
 
Vestlandsrådet ber om at departementet vurderer om studentar og tilsette skal gis 
stemmerett i styret. 
 
Vestlandsrådet støtter ikkje tiltak 19,20 og 21.  
 
 
6 Nasjonale fagorgan og kvalitetsordningar (tiltak 22,23,24,25,26) 
For å forsterke samarbeidet med arbeidslivet, og auke oppslutninga om og rekrutteringa 
til fagskoleutdanning meiner utvalet det er naudsynt at staten tar eit sterkare grep om 
nasjonale fagorgan. Nasjonalt fagskoleråd bør i større grad enn i dag ha ei rolle i forhold 
til auka samarbeid med arbeidslivet, og bidra til utforming av politikk på 
fagskoleområdet. Nokut vert peika på som det organet som bør godkjenne 
kvalitetssystema til fagskolane. 
 
Vestlandsrådet ser at det er eit behov for styrking av fagskolesektoren gjennom desse 
organa. Når det gjeld arbeidet med dimensjonering av tilbod blir samansetninga av 
rådet viktig, likedan samarbeid med regionalt næringsliv. 
 
Vestlandsrådet ber om at departementet vurderer om studentar og tilsette skal gis 
stemmerett i styret. 
 
Vestlandsrådet støtter tiltak 22,23,24,25 og 26.  
 
 
7 Kompetansekrav (tiltak 27,28,29,30) 
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Utvalet har ei oppfatning av at fagskolesektoren har for svak utdanningskvalitet, og at 
den manglar anerkjenning i arbeidslivet generelt. Utvalet meiner derfor at det å styrke 
skolanes administrasjon og pedagogiske miljø er eit viktig tiltak for å auke kvaliteten og 
relevansen til fagskolane. Dei ser for seg at det å ha færre og meir robuste miljø vil 
være eit verkemiddel i dette. 
 
Vestlandsrådet ser at det er naudsynt for fagskolane å stå fram som 
utdanningsinstitusjonar med portefølje som er relevant og med høg kvalitet, som 
dekkjer det arbeidslivet har behov for av kompetanseheving. 
Fylkesrådmannen er ikkje sikker på om færre miljø aleine vil bidra til dette, men at dei 
mange små fagskolane spesielt vil ha nytte av større administrative einingar. 
 
Vestlandsrådet støtter tiltak 27,28,29 og 30 
 
 
8 Finansiering og dimensjonering (tiltak 31,32,33,34,35,36,37,38) 
Når utvalet såg på finansiering av fagskolesektoren kom dei fram til at det er liten 
samanheng i dei ulike finansieringsordningane.  
Dei meiner at sektoren har utilstrekkeleg finansiering, og at finansieringssystema har 
ein liten grad av forutsigbarheit. Dette gjer at det er mellom anna er vanskeleg å fremje 
utvikling av nye tilbod, og å aktivt rekruttere til tilbod. 
 
Vestlandsrådet er einig i utvalet si beskriving av dei negative forholda som følgjer av 
den mangelfulle og uoversiktlige finansieringsordninga. 
Det er avgjerande at statleg finansiering dekkjer reell kostnad for dei ulike 
utdanningane. Fleire fagskolar, som i stor grad tilbyr tekniske og maritime utdanningar, 
er utstyrsintensive og difor veldig kostnadskrevjande. 
Fylkeskommunane bruker difor store summar kvart år for å dekkje underfinansieringa, 
noko som er naudsynt for å oppretthalde eit sterkt fagmiljø. Dette er og viktig for dei 
kompetansebehova næringslivet i fylket har. Dette er ikkje berekraftig i lengda. Dekning 
av reelle kostnader og friske utviklingsmidlar er viktig for nyskaping og utvikling av nye 
tilbod til næringar i vekst. 
 
 «Kandidat-studentmodell med utviklingsmidlar» ser ut til å være den modellen som 
best dekkjer dei behov for fordeling av midlar som er nødvendig i sektoren. 
Dei tiltaka som er foreslått vil vi stor grad støtte, men understrekar at for å lukkas i 
arbeidet må fagskolane styrkas økonomisk. 
 
Vestlandsrådet støtter tiltak 31,32,33,34,35,36,37 og 38. 
 
 
Fagskolene bør: 
 
9 Bidra til synligheit og heilheit (tiltak 39,40,41,42,43) 
Utvalet meiner at fagskolane sjølv kan bidra aktivt til dette gjennom å satse på 
kompetanseutvikling, marknadsføring, hospitering og ulike former for samarbeid med 
arbeidslivet. 
Vestlandsrådet er einig i dette, men vil gjerne understreke at dette stiller krav til ei 
økonomisk styrking av fagskolane då både kompetanseutvikling og marknadsføring 
kostar. 
 
Vestlandsrådet støtter tiltak 39,40,41,42og 43 
 
 
Partane og arbeidslivet bør: 
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10 Bidra til synlegheit og tydleggjere behov (tiltak 44,45,46,47,48) 
 
Utvalet meiner at partane ikkje har stilt opp i tilstrekkeleg grad korkje i bruk av 
fagskolane, eller i å gjere utdanningane kjend. Utvalet trur at danning av fagråd og 
auking av det regionale samarbeidet vil gje partane betre høve til å engasjere seg 
tydlegare i fagskolesektoren. 
Offentleg sektor har ikkje nytta tilbodet om helsefagskoleutdanning i den grad ein hadde 
forventa. 
Utvalet peiker på at privat næringsliv har hatt eit større engasjement, særlig innanfor 
dei tekniske faga. Her har samarbeid med dei lokale fagskolene vært godt. 
 
Vestlandsrådet meiner generelt at partane sitt engasjement for fagskolen i fylkene er 
bra, men at det kan bli enno betre, særleg i høve det å bidra til auke i skoleslaget sin 
attraktivitet. 
 
Vestlandsrådet støtter tiltak 44,45,46,47 og 48. 
 
 
U/H-sektoren bør: 
11 Sikre hensiktmessig overgang og læringsutbytte (tiltak 49) 
 
Andre kommentarar: 
Fagskoleutvalet har i kapittel 8 i NOU-en ein diskusjon om å fortsette med 
fagskolepoeng, eller innføre studiepoeng i fagskolane. Utvalet er delt i synet på dette, 
og det kjem fram argument for begge syn. 
 
Vestlandsrådet vil støtte at fagskolene får innføre studiepoeng på linje med anna 
tertiærutdanning. 
Innføring av studiepoeng vil bidra til å auke fagskolens status og attraktivitet og vil gi 
bedre overgangsordningar i utdanningssystemet. 
 
 
Konklusjon 
Vestlandsrådet slutter seg til dei aller fleste tiltaka i NOU-2014:14 med dei 
kommentarane som kjem fram under kvart punkt, og meiner at dei vil bidra til utvikling 
av ein meir heilskapeleg politikk for fagskolesektoren, og sikre ei betre finansiering av 
tilboda. 
 
Vestlandsrådet støtter ikkje utvalet sitt forslag om overføring av ansvaret for 
fagskolesektoren til staten, og vil heller ikkje støtte forslaget om ein så kraftig 
reduksjon i talet på fagskoler som det utvalet legg opp til. 
 
 

Tom-Christer Nilsen foreslo at følgende ble tatt inn i pkt 3:  
 

«Ein statleg overtaking av fagskolen vil gjere det vanskeleg å koordinere tilbodet 
med næringslivets behov i regionene.» 
 

Forslaget ble vedtatt enstemmig. 
 
 
 

Vedtak: 
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Fylkeskommunane overtok i 2010 som følgje av Forvaltningsreforma ansvaret for drift 
og finansiering av fagskoleutdanning. Fylkeskommunane skal ha ansvar for at det fins 
eit tilbod av godkjent fagskoleutdanning i fylket som tek omsyn til lokalt, regionalt og 
nasjonalt kompetansebehov. Fagskoletilbodet i fylket kan enten realiseras i eigen regi 
eller gjennom finansiering av private tilbydarar. 
 
Fylkeskommunane på Vestlandet eig og driv fagskolar i eigen regi. Det er derfor 
naturleg at fylkeskommunen har synspunkt på framtidig finansiering og organisering av 
fagskolesektoren. Våre fagskolar har tilbod som kor fleire er dyre å drifte for 
fylkeskommunen, men som er særs viktige for næringslivet i fylket. 
 
Vestlandsrådet gir slik høyringsuttale til Kunnskapsdepartementet: 
 
 
Staten bør: 
1 Opptakskriterium og studentrettar (tiltak 1,2,3,4,6,9,10) 
Fagskoleutvalet peiker på fråvær av heilheitleg opptakssystem, at fagskolesektoren har 
fleire aktørar å halde seg til, samt at den har ei uklar rolle i utdanningssystemet. 
 
Vestlandsrådet støttar etablering av ei nasjonal opptaksforskrift for fagskolen – og at 
denne vert knytt til samordna opptak, at fagskolelova og studentsamskipsnadslova vert 
endra slik at studentar og fagskolar vert knytt til samskipnader – slik at studentane sine 
rettar vert styrka, og at det vert utstedt vitnemål i staden for kompetansebevis. 
 
Vestlandsrådet støtter tiltak 1,2,3,4,6,9,og 10. 
 
 
2 Synleggjere og auke omdømme til fagskolen (tiltak 5,7,8,11,12) 
Fagskoleutvalet meiner at fagskolesektoren er lite synleg og har uklart omdømme.  
 
Utvalet foreslår at synliggjeringa bør skje både gjennom rådgivingstenesta i grunnskole 
og vidaregåande opplæring og gjennom karrieresentra i fylkene. Dette vil og bidra i 
arbeidet med å auke rekrutteringa til fagskolane. 
Ein måte å styrke omdømmet på er å innføre graden fagskolekandidat for oppnådd 
kompetanse etter to års studiar. Utvikling av overgangsordning mellom fagskole og 
U/H-sektor er og viktig. 
 
Vestlandsrådet støttar tiltaka, men Møre og Romsdal fylkeskommune ønskjer at det blir 
ei anna benevning enn fagskolekandidat. Benevninga bør henge saman med fagretning, 
til dømes; fagskolenautikar.  Dette vil bidra til å auke attraktiviteten til fagskoletilboda. 
 
Vestlandsrådet støttar tiltak 5,7,8,11 og 12. 
 
 
3 Eigerskap og regional organisering (tiltak 13,14) 
Utvalet foreslår både å regionalisere fagskolane til større, robuste einingar  
(mellom 5 og 9), samt å føre ansvaret for dei offentlege fagskolane tilbake til staten, 
noko dei grunngjev med manglande utvikling av sektoren. 
 
Vestlandsrådet er til ein viss grad einig i at det trengs større fagmiljø – men meiner at 
utvalet sitt forslag er for drastisk – og derfor er vanskeleg å støtte slik det no står. 
Reduksjon i antall fagskolar må vere eit resultat etter ein prosess der partane i 
arbeidslivet blir høyrt. 
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Å flytte ansvaret for fagskolane frå fylkeskommunen til staten vil etter Vestlandsrådet si 
meining ikkje automatisk bety at sektoren får eit løft. Det er mykje meir avgjerande for 
utvikling både av eksisterande og nye tilbod at staten tar eit større ansvar for å 
finansiere dei reelle kostnadene for dei ulike fagskoletilboda. 
Vestlandsrådet meiner at ein må arbeide for å utvikle robuste fagmiljø. Arbeidet med 
dimensjonering er og enklare med god kjennskap til dei behova næringslivet i fylket 
har. 
Ein statleg overtaking av fagskolen vil gjere det vanskeleg å koordinere tilbodet med 
næringslivets behov i regionene. 
 
 
Vestlandsrådet støtter ikkje tiltak 13 og 14. 
 
 
4 Godkjenning og akkreditering (tiltak 15,16,17,18) 
Utvalet foreslår å etablere ei godkjenningsordning bygd på institusjonsakkreditering der 
akkrediterte fagskoler sjølv kan endre eigne utdanningstilbod innafor statlege finansielle 
rammer. 
 
Vestlandsrådet slutter seg til desse forslaga då dagens system er for tungrodd og 
tidkrevjande. Ei slik ordning vil og bety langt færre sjølvstendige fagskoler, då dei små 
fagskolane vil måtte samarbeide administrativt om ei slik ordning – og dei offentlege 
fagskolane blir stimulert til nærare samarbeid og administrativ samanslåing der dette er 
hensiktsmessig. 
 
Vestlandsrådet støtter tiltak 15,16,17 og 18. 
 
 
5 Organisering og representasjonsordningar (tiltak 19,20,21) 
Utvalet forslår her å gjøre tydleg sjølvstende til fagskolen gjennom å markere kor viktig 
rolla til styret er. Forslaget er omtrent likt ei ordning som og finst i U/H-sektoren. 
 
Vestlandsrådet ser ikkje at dei føreslåtte tiltaka vil bidra til å gjøre fagskolen meir 
tydeleg, eller til å auke attraktiviteten eller effektivisere drifta. Næringslivet må vere 
sterkt representert i fagskolestyret og fylkesrådmannen ser ikkje at det er naudsynt 
med ytterlegare presisering i fagskolelova. 
 
Vestlandsrådet ber om at departementet vurderer om studentar og tilsette skal gis 
stemmerett i styret. 
 
Vestlandsrådet støtter ikkje tiltak 19,20 og 21.  
 
 
6 Nasjonale fagorgan og kvalitetsordningar (tiltak 22,23,24,25,26) 
For å forsterke samarbeidet med arbeidslivet, og auke oppslutninga om og rekrutteringa 
til fagskoleutdanning meiner utvalet det er naudsynt at staten tar eit sterkare grep om 
nasjonale fagorgan. Nasjonalt fagskoleråd bør i større grad enn i dag ha ei rolle i forhold 
til auka samarbeid med arbeidslivet, og bidra til utforming av politikk på 
fagskoleområdet. Nokut vert peika på som det organet som bør godkjenne 
kvalitetssystema til fagskolane. 
 
Vestlandsrådet ser at det er eit behov for styrking av fagskolesektoren gjennom desse 
organa. Når det gjeld arbeidet med dimensjonering av tilbod blir samansetninga av 
rådet viktig, likedan samarbeid med regionalt næringsliv. 
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Vestlandsrådet ber om at departementet vurderer om studentar og tilsette skal gis 
stemmerett i styret. 
 
Vestlandsrådet støtter tiltak 22,23,24,25 og 26.  
 
 
7 Kompetansekrav (tiltak 27,28,29,30) 
Utvalet har ei oppfatning av at fagskolesektoren har for svak utdanningskvalitet, og at 
den manglar anerkjenning i arbeidslivet generelt. Utvalet meiner derfor at det å styrke 
skolanes administrasjon og pedagogiske miljø er eit viktig tiltak for å auke kvaliteten og 
relevansen til fagskolane. Dei ser for seg at det å ha færre og meir robuste miljø vil 
være eit verkemiddel i dette. 
 
Vestlandsrådet ser at det er naudsynt for fagskolane å stå fram som 
utdanningsinstitusjonar med portefølje som er relevant og med høg kvalitet, som 
dekkjer det arbeidslivet har behov for av kompetanseheving. 
Fylkesrådmannen er ikkje sikker på om færre miljø aleine vil bidra til dette, men at dei 
mange små fagskolane spesielt vil ha nytte av større administrative einingar. 
 
Vestlandsrådet støtter tiltak 27,28,29 og 30 
 
 
8 Finansiering og dimensjonering (tiltak 31,32,33,34,35,36,37,38) 
Når utvalet såg på finansiering av fagskolesektoren kom dei fram til at det er liten 
samanheng i dei ulike finansieringsordningane.  
Dei meiner at sektoren har utilstrekkeleg finansiering, og at finansieringssystema har 
ein liten grad av forutsigbarheit. Dette gjer at det er mellom anna er vanskeleg å fremje 
utvikling av nye tilbod, og å aktivt rekruttere til tilbod. 
 
Vestlandsrådet er einig i utvalet si beskriving av dei negative forholda som følgjer av 
den mangelfulle og uoversiktlige finansieringsordninga. 
Det er avgjerande at statleg finansiering dekkjer reell kostnad for dei ulike 
utdanningane. Fleire fagskolar, som i stor grad tilbyr tekniske og maritime utdanningar, 
er utstyrsintensive og difor veldig kostnadskrevjande. 
Fylkeskommunane bruker difor store summar kvart år for å dekkje underfinansieringa, 
noko som er naudsynt for å oppretthalde eit sterkt fagmiljø. Dette er og viktig for dei 
kompetansebehova næringslivet i fylket har. Dette er ikkje berekraftig i lengda. Dekning 
av reelle kostnader og friske utviklingsmidlar er viktig for nyskaping og utvikling av nye 
tilbod til næringar i vekst. 
 
 «Kandidat-studentmodell med utviklingsmidlar» ser ut til å være den modellen som 
best dekkjer dei behov for fordeling av midlar som er nødvendig i sektoren. 
Dei tiltaka som er foreslått vil vi stor grad støtte, men understrekar at for å lukkas i 
arbeidet må fagskolane styrkas økonomisk. 
 
Vestlandsrådet støtter tiltak 31,32,33,34,35,36,37 og 38. 
 
 
Fagskolene bør: 
 
9 Bidra til synligheit og heilheit (tiltak 39,40,41,42,43) 
Utvalet meiner at fagskolane sjølv kan bidra aktivt til dette gjennom å satse på 
kompetanseutvikling, marknadsføring, hospitering og ulike former for samarbeid med 
arbeidslivet. 
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Vestlandsrådet er einig i dette, men vil gjerne understreke at dette stiller krav til ei 
økonomisk styrking av fagskolane då både kompetanseutvikling og marknadsføring 
kostar. 
 
Vestlandsrådet støtter tiltak 39,40,41,42og 43 
 
 
Partane og arbeidslivet bør: 
 
10 Bidra til synlegheit og tydleggjere behov (tiltak 44,45,46,47,48) 
 
Utvalet meiner at partane ikkje har stilt opp i tilstrekkeleg grad korkje i bruk av 
fagskolane, eller i å gjere utdanningane kjend. Utvalet trur at danning av fagråd og 
auking av det regionale samarbeidet vil gje partane betre høve til å engasjere seg 
tydlegare i fagskolesektoren. 
Offentleg sektor har ikkje nytta tilbodet om helsefagskoleutdanning i den grad ein hadde 
forventa. 
Utvalet peiker på at privat næringsliv har hatt eit større engasjement, særlig innanfor 
dei tekniske faga. Her har samarbeid med dei lokale fagskolene vært godt. 
 
Vestlandsrådet meiner generelt at partane sitt engasjement for fagskolen i fylkene er 
bra, men at det kan bli enno betre, særleg i høve det å bidra til auke i skoleslaget sin 
attraktivitet. 
 
Vestlandsrådet støtter tiltak 44,45,46,47 og 48. 
 
 
U/H-sektoren bør: 
11 Sikre hensiktmessig overgang og læringsutbytte (tiltak 49) 
 
Andre kommentarar: 
Fagskoleutvalet har i kapittel 8 i NOU-en ein diskusjon om å fortsette med 
fagskolepoeng, eller innføre studiepoeng i fagskolane. Utvalet er delt i synet på dette, 
og det kjem fram argument for begge syn. 
 
Vestlandsrådet vil støtte at fagskolene får innføre studiepoeng på linje med anna 
tertiærutdanning. 
Innføring av studiepoeng vil bidra til å auke fagskolens status og attraktivitet og vil gi 
bedre overgangsordningar i utdanningssystemet. 
 
 
Konklusjon 
Vestlandsrådet slutter seg til dei aller fleste tiltaka i NOU-2014:14 med dei 
kommentarane som kjem fram under kvart punkt, og meiner at dei vil bidra til utvikling 
av ein meir heilskapeleg politikk for fagskolesektoren, og sikre ei betre finansiering av 
tilboda. 
 
Vestlandsrådet støtter ikkje utvalet sitt forslag om overføring av ansvaret for 
fagskolesektoren til staten, og vil heller ikkje støtte forslaget om ein så kraftig 
reduksjon i talet på fagskoler som det utvalet legg opp til. 
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M-sak 5/15  Region/kommunereform. Vedtaka i fylkeskommunene 
 
 

Sogn og Fjordane 

 
Saksprotokoll  
Organ: Fylkesutvalet  
Møtedato: 28.01.2015  
Sak nr.: 14/8441-2  
Internt l.nr. 3701/15  
Sak: 1/15  

Tittel: Uttale i høve føreståande regionreform  
Behandling:  
Frå fylkesrådmannen låg det føre slik tilråding til vedtak:  
 
Sogn og Fjordane fylkeskommune viser til vedtak i fylkesordførar-/rådsleiarkollegiet 5.12.14 og i 
KS sitt hovudstyre 12.12.14, samt til fylkeskommunane sin eigen rapport «Nye folkevalde 
regionar - mål, prinsipp og oppgåver» (vedlegg 2), og tilrår at følgjande prinsipp vert lagt til 
grunn for eit framtidig regionalt folkevald nivå:  
 
1. I Noreg er det behov for eit robust regionalt nivå underlagt direkte folkevald styring som kan ta 
eit regionalt leiarskap i samarbeid med kommunar, næringsliv og statleg forvaltning.  
 
2. Det regionale nivået må få eit klårt definert ansvar for dei oppgåver og dei sektorar som er 
viktige for den regionale utviklinga, og for samordninga av desse oppgåvene med kommunane og 
staten si verksemd i regionen. Det regionale folkevalde nivå styrkjer demokratiet og inneber 
maktspreiing.  
 
3. Det regionale nivået må styrkjast gjennom samordning av sektorinteresser framfor statleg 
sektorbasert detaljstyring. Oppgåver med regional/lokalt handlingsrom vert best løyste av 
folkevalde regionar i samhandling med kommunane innafor ramma av nasjonal politikk.  
 
4. Generalistprinsippet må framleis gjelde for regionalt folkevald nivå.  
 
5. Folkevalde regionar bør få overført oppgåver frå staten innafor følgjande område:  
 
a. Statens vegvesen sitt regionapparat/fylkesavdelingane.  

b. Kulturrådet og tildelingar til regionale føremål frå Kulturdepartementet.  

c. Kjøp av regionale jernbanetenester.  

d. Delar av Forskingsrådet sine program.  

e. Konsesjonsoppgåver og rettleiingsoppgåver frå NVE og annan naturressursforvaltning av 
regional karakter.  

f. Dei delar av BUF-etat som ikkje kan leggjast til kommunane.  

g. Miljø/klima.  

h. Landbruk.  

i. Prosjektskjønnsmidlar  
 
Mange av desse oppgåvene er av ein slik karakter at dei føreset ein annan regional organisering 
enn den vi har i dag. Ei slik organisering må sjåast i samanheng med framtidige endringar i 
kommunestrukturen.  
 
6. Staten bør som hovudregel organisere si verksemd slik at den korresponderer med den 
folkevalde regionstrukturen som måtte bli etablert.  
 
7. Fylkesmannsembeta sine oppgåver bør konsentrerast om kontroll og tilsyn.  
 
8. Alle avklaringer som gjeld det folkevalde regionale nivå må skje parallelt med tilsvarende 
avklaringer knytt til kommunestrukturen, jf. Stortinget sin føresetnad av juni 2014. Med dette 
som utgangspunkt ber Sogn og Fjordane fylkeskommune om at Regjeringa - i den 
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stortingsmeldinga som vert fremja våren 2015 - gir si vurdering av dei prinsipp som ligger i dette 
vedtaket.  
 
9. Prosessen med å vurdere eventuelle endringar av det regionale folkevalde nivået bør starte i 
det einskilde fylke i 2015 med siktemål om vedtak i fylkestinga hausten 2016.  
 

10. Sogn og Fjordane fylkeskommune føreset at både fylkeskommunane og KS blir trekt aktivt 

med i det vidare arbeidet med vurdering av oppgåver som skal ligge til det regionale folkevalde 
nivået.  
 
Endringsframlegg:  
Høgre sette fram slikt framlegg til vedtak:  
Det vidare arbeidet med forvaltningsreformen må sikra at dei oppgåvene som i dag ligg til 
fylkeskommunane vert ivaretekne på ein god måte, primært ved at oppgåvene vert lagt til 
kommunane.  
Dersom ein framleis skal ha eit regionalt nivå i tillegg til kommunane, bør fylgjande leggjast til 
grunn: Punkta 2-10 i tilrådinga frå fylkesrådmannen.  
Avrøysting:  
Noralv Distad og Olin Johanne Henden røysta for første setning i framlegget frå Høgre.  
Åshild Kjelsnes, Karianne Torvanger, Jenny Følling, Anders Ryssdal, Anita Nybø, Marit Barsnes 
Krogsæter og Trude Brosvik røysta for punkt 1 i tilrådinga frå fylkesrådmannen.  
Punkta 2-10 i tilrådinga frå fylkesrådmannen vart samrøystes vedtekne.  
 
 

Dette gir følgjande endeleg vedtak:  
 
Sogn og Fjordane fylkeskommune viser til vedtak i fylkesordførar-/rådsleiarkollegiet 5.12.14 og i 
KS sitt hovudstyre 12.12.14, samt til fylkeskommunane sin eigen rapport «Nye folkevalde 
regionar - mål, prinsipp og oppgåver» (vedlegg 2), og tilrår at følgjande prinsipp vert lagt til 
grunn for eit framtidig regionalt folkevald nivå:  
 
1. I Noreg er det behov for eit robust regionalt nivå underlagt direkte folkevald styring som kan ta 
eit regionalt leiarskap i samarbeid med kommunar, næringsliv og statleg forvaltning.  
 
2. Det regionale nivået må få eit klårt definert ansvar for dei oppgåver og dei sektorar som er 
viktige for den regionale utviklinga, og for samordninga av desse oppgåvene med kommunane og 
staten si verksemd i regionen. Det regionale folkevalde nivå styrkjer demokratiet og inneber 
maktspreiing.  
 
3. Det regionale nivået må styrkjast gjennom samordning av sektorinteresser framfor statleg 
sektorbasert detaljstyring. Oppgåver med regional/lokalt handlingsrom vert best løyste av 
folkevalde regionar i samhandling med kommunane innafor ramma av nasjonal politikk.  
 
4. Generalistprinsippet må framleis gjelde for regionalt folkevald nivå.  
 
5. Folkevalde regionar bør få overført oppgåver frå staten innafor følgjande område:  
 
a. Statens vegvesen sitt regionapparat/fylkesavdelingane.  

b. Kulturrådet og tildelingar til regionale føremål frå Kulturdepartementet.  

c. Kjøp av regionale jernbanetenester.  

d. Delar av Forskingsrådet sine program.  
e. Konsesjonsoppgåver og rettleiingsoppgåver frå NVE og annan naturressursforvaltning av 
regional karakter.  

f. Dei delar av BUF-etat som ikkje kan leggjast til kommunane.  

g. Miljø/klima.  

h. Landbruk.  

i. Prosjektskjønnsmidlar  
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Mange av desse oppgåvene er av ein slik karakter at dei føreset ein annan regional organisering 
enn den vi har i dag. Ei slik organisering må sjåast i samanheng med framtidige endringar i 
kommunestrukturen.  
 
6. Staten bør som hovudregel organisere si verksemd slik at den korresponderer med den 
folkevalde regionstrukturen som måtte bli etablert.  
 
7. Fylkesmannsembeta sine oppgåver bør konsentrerast om kontroll og tilsyn.  
 
8. Alle avklaringer som gjeld det folkevalde regionale nivå må skje parallelt med tilsvarende 
avklaringer knytt til kommunestrukturen, jf. Stortinget sin føresetnad av juni 2014. Med dette 
som utgangspunkt ber Sogn og Fjordane fylkeskommune om at Regjeringa - i den 
stortingsmeldinga som vert fremja våren 2015 - gir si vurdering av dei prinsipp som ligger i dette 
vedtaket.  
 
9. Prosessen med å vurdere eventuelle endringar av det regionale folkevalde nivået bør starte i 
det einskilde fylke i 2015 med siktemål om vedtak i fylkestinga hausten 2016.  
 

10. Sogn og Fjordane fylkeskommune føreset at både fylkeskommunane og KS blir trekt aktivt 

med i det vidare arbeidet med vurdering av oppgåver som skal ligge til det regionale folkevalde 
nivået.  
 
 
 

Rogaland 
 

Utvalg:  Fylkestinget  

Møtedato:  10.02.2015  

Sak:   2/15  

Resultat:  Annet forslag vedtatt  

Arkivsak:  14/23032  

Tittel:  SAKSPROTOKOLL - PRINSIPPER FOR ET REGIONALT 

FOLKEVALGT NIVÅ - INNSPILL TIL NASJONALE MYNDIGHETER I 

FORBINDELSE MED KOMMUNEREFORM 
 

Behandling: 

Det ble protokollert: 
 

Fylkesordføreren, H fremmet følgende fellesforslag på vegne av H, AP, FrP KrF 
SP V, Solbakken/uavh., Solum-Larsen/uavh., Larsen/uavh.: 
 
Rogaland fylkeskommune viser til vedtak i fylkesordfører-/rådslederkollegiet 
05.12.2014 og vedtak i KS hovedstyre 12.12.2014 samt til fylkeskommunenes egen 
rapport «Nye folkevalgte regioner – mål, prinsipper og oppgaver» (datert 
08.12.2014), og anbefaler at følgende prinsipper bør legges til grunn for et fremtidig 
regionalt folkevalgt nivå: 
 
1. I tråd med Stortingsvedtaket om tre nivå mener Rogaland fylkeskommune at 

det skal være et regionalt nivå underlagt direkte folkevalgt styring som kan ta 
et regionalt lederskap i samarbeid med kommuner, næringsliv og statlig 
forvaltning.  
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2. Det regionale nivået må få et klart definert ansvar for de oppgaver/sektorer 
som er viktige for den regionale utviklingen, og for samordningen av disse 
oppgavene med kommunenes og statens virksomhet i regionen. Det 
regionale folkevalgte nivå styrker demokratiet og innebærer maktspredning. 

 
3. Det regionale nivået må styrkes gjennom samordning av sektorinteresser 

fremfor statlig sektoriell detaljstyring. Oppgaver med regionalt/lokalt 
handlingsrom løses best av folkevalgte regioner i samhandling med 
kommunene innenfor rammen av nasjonal politikk.  

 
4. Generalistprinsippet skal som hovedregel fremdeles gjelde for regionalt 

folkevalgt nivå. 
 
5. Folkevalgte regioner bør få overført oppgaver fra staten innenfor følgende 

områder: 
a. Statens vegvesens regionapparat/fylkesavdelinger 
b. Kulturrådet og tildelinger til regionale formål fra Kulturdepartementet 
c. Kjøp av regionale jernbanetjenester 
d. Deler av forskningsrådets programmer 
e. Konsesjonsoppgaver og veiledningsoppgaver fra NVE og annen 

naturressursforvaltning av regional karakter 
f. De deler av BUF-etat som ikke kan legges til kommunene 
g. Miljø/klima 
h. Landbruk 
i. Prosjektskjønnsmidler 
j. Næringsutvikling herunder Innovasjon Norge og SIVA 
k. Oppgaver innen helse 
 

Mange av disse oppgavene er av en slik karakter at de forutsetter en annen 
regional organisering enn dagens. Dette må ses i sammenheng med 
fremtidige endringer i kommunestruktur. 

 
6. Staten bør som hovedregel organisere sin virksomhet slik at den 

korresponderer med den folkevalgte regionstruktur som blir etablert.  
 
7. Fylkesmannsembetets oppgaver bør konsentreres om kontroll og tilsyn.  
 
8. Alle avklaringer som gjelder det folkevalgte regionale nivå må skje parallelt 

med tilsvarende avklaringer knyttet til kommunestrukturen, jf. Stortingets 
forutsetning av juni 2014. Med dette som utgangspunkt ber Rogaland 
fylkesting om at Regjeringen i den Stortingsmeldingen som fremmes våren 
2015 gir sin vurdering av de prinsipper som ligger i dette vedtaket.  

 
9. Prosessen med å vurdere eventuelle endringer av det regionale folkevalgte 

nivået bør starte i det enkelte fylke i 2015 med siktemål om vedtak i 
fylkestingene høsten 2016. 
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10. Fylkestinget forutsetter at både fylkeskommunene og KS blir trukket aktivt 
med i det videre arbeidet med vurdering av oppgaver som skal ligge til det 
regionale folkevalgte nivå. 

 

Klara Tveit, SV fremmet følgende forslag som alternativ til pkt. 7 i fellesforslaget: 
 
Fylkesmannens oppgaver fortsetter som i dag: 
«Har i dag ansvar for å følge opp vedtak, mål og retningslinjer fra storting og 
regjering.» 
 

Votering: 
 
Fellesforslaget pkt. 1 – 6 og 8 – 10 ble enstemmig vedtatt. 
Fellesforslaget pkt. 7 ble vedtatt med 46 mot 1 stemme (SV) som ble avgitt for 
forslaget fra Tveit. 
 

Vedtak: 
 
Rogaland fylkeskommune viser til vedtak i fylkesordfører-/rådslederkollegiet 
05.12.2014 og vedtak i KS hovedstyre 12.12.2014 samt til fylkeskommunenes egen 
rapport «Nye folkevalgte regioner – mål, prinsipper og oppgaver» (datert 
08.12.2014), og anbefaler at følgende prinsipper bør legges til grunn for et fremtidig 
regionalt folkevalgt nivå: 
 
1. I tråd med Stortingsvedtaket om tre nivå mener Rogaland fylkeskommune at 

det skal være et regionalt nivå underlagt direkte folkevalgt styring som kan ta 
et regionalt lederskap i samarbeid med kommuner, næringsliv og statlig 
forvaltning.  

 
2. Det regionale nivået må få et klart definert ansvar for de oppgaver/sektorer 

som er viktige for den regionale utviklingen, og for samordningen av disse 
oppgavene med kommunenes og statens virksomhet i regionen. Det 
regionale folkevalgte nivå styrker demokratiet og innebærer maktspredning. 

 
3. Det regionale nivået må styrkes gjennom samordning av sektorinteresser 

fremfor statlig sektoriell detaljstyring. Oppgaver med regionalt/lokalt 
handlingsrom løses best av folkevalgte regioner i samhandling med 
kommunene innenfor rammen av nasjonal politikk.  

 
4. Generalistprinsippet skal som hovedregel fremdeles gjelde for regionalt 

folkevalgt nivå. 
 
5. Folkevalgte regioner bør få overført oppgaver fra staten innenfor følgende 

områder: 
a. Statens vegvesens regionapparat/fylkesavdelinger 
b. Kulturrådet og tildelinger til regionale formål fra Kulturdepartementet 
c. Kjøp av regionale jernbanetjenester 
d. Deler av forskningsrådets programmer 
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e. Konsesjonsoppgaver og veiledningsoppgaver fra NVE og annen 
naturressursforvaltning av regional karakter 

f. De deler av BUF-etat som ikke kan legges til kommunene 
g. Miljø/klima 
h. Landbruk 
i. Prosjektskjønnsmidler 
j. Næringsutvikling herunder Innovasjon Norge og SIVA 
k. Oppgaver innen helse 
 

Mange av disse oppgavene er av en slik karakter at de forutsetter en annen 
regional organisering enn dagens. Dette må ses i sammenheng med 
fremtidige endringer i kommunestruktur. 

 
6. Staten bør som hovedregel organisere sin virksomhet slik at den 

korresponderer med den folkevalgte regionstruktur som blir etablert.  
 
7. Fylkesmannsembetets oppgaver bør konsentreres om kontroll og tilsyn.  
 
8. Alle avklaringer som gjelder det folkevalgte regionale nivå må skje parallelt 

med tilsvarende avklaringer knyttet til kommunestrukturen, jf. Stortingets 
forutsetning av juni 2014. Med dette som utgangspunkt ber Rogaland 
fylkesting om at Regjeringen i den Stortingsmeldingen som fremmes våren 
2015 gir sin vurdering av de prinsipper som ligger i dette vedtaket.  

 
9. Prosessen med å vurdere eventuelle endringer av det regionale folkevalgte 

nivået bør starte i det enkelte fylke i 2015 med siktemål om vedtak i 
fylkestingene høsten 2016. 

 
10. Fylkestinget forutsetter at både fylkeskommunene og KS blir trukket aktivt 

med i det videre arbeidet med vurdering av oppgaver som skal ligge til det 
regionale folkevalgte nivå. 

 
 
 

Hordaland 
 
Saksprotokoll i fylkestinget - 10.03.2015 
 
Silje Hjemdal sette fram slikt forslag: 
"Hordaland fylkeskommune går inn for ein 2-nivå-modell med primærkommunar og staten for 
framtidig organisering av forvaltninga i Noreg." 
 

Aud Karin Oen sette fram slikt forslag: 
" Tillegg til punkt 1: 
Nærleiksprinsippet skal liggje til grunn for all forvaltning slik at avgjerder vert tekne på eit så lavt 
nivå som mogeleg. 
Nytt punkt: 
Hordaland fylkeskommune vil ha hand om helsetenesta knytt til vidaregåande skule og vil ha 
denne oppgåva overført frå kommunane." 
 

Torill Selsvold Nyborg sette fram slik protokollmerknad: 
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"Tillegg: 
J. Areal- og bustadplanlegging 
K. Regional kompetanseplattform 
L. Arbeidsmarknadspolitikk 
M. Internasjonalt samarbeid" 
 

Røysting 
Innstillinga vart vedteken med 49 røyster mot 8 røyster (Frp) for Hjemdal sitt forslag. 
Oen sitt forslag fekk 2 røyster (SV) og fall. 

 
 

Vedtak 
 
Fylkestinget i Hordaland viser til vedtak i fylkesordførar-/rådsleiarkollegiet 05.12.2014 og vedtak i KS 
hovudstyre den 12.12.2014 samt til fylkeskommunane sin eigen rapport "Nye folkevalgte regioner - 
mål, prinsipper og oppgaver" (datert 8. desember 2014), og tilrår at følgjande prinsipp bør leggjast til 
grunn for eit framtidig regionalt folkevald nivå: 
 
1. I Noreg er det behov for eit robust regionalt nivå underlagt direkte folkevald styring som kan ta ein 
regionalt leiarskap i samarbeid med kommunar, næringsliv og statleg forvaltning. 
2. Det regionale nivået må få eit klart definert ansvar for dei oppgåvene/sektorane som er viktige for 
den regionale utviklinga, og for samordninga av desse oppgåvene med kommunane og staten si 
verksemd i regionen. Det regionale folkevalde nivå styrkjer demokratiet og inneber maktspreiing. 
 
3. Det regionale nivået må styrkast gjennom samordning av sektorinteresser framfor statleg sektoriell 
detaljstyring. Oppgåver med regional/lokalt handlingsrom vert best løyst av folkevalde regionar i 
samhandling med kommunane innanfor ramma av nasjonal politikk. 
 
4. Generalistprinsippet skal framleis gjelde for regionalt folkevald nivå. 
 
5. Folkevalde regionar bør få overført oppgåver frå staten til dømes innanfor følgjande område: 
a. Statens vegvesen sitt regionapparat/fylkesavdelingar 
b. Kulturrådet og tildelingar til regionale formål frå Kulturdepartementet 
c. Kjøp av regionale jernbanetenester 
d. Delar av Forskningsrådet sine program 
e. Konsesjonsoppgåver og rettleiingsoppgåver frå NVE og anna naturressursforvalting av regional 
karakter 
f. Dei delane av BUF-etat som ikkje kan leggjast til kommunane 
g. Miljø/klima 
h. Landbruk 
i. Prosjektskjønnsmidlar 
 
Mange oppgåver er av ein slik karakter at dei føreset ei anna regional organisering enn dagens. 
Dette 
må sjåast i samanheng med framtidige endringar i kommunestruktur. 
 
6. Staten bør som hovudregel organisere verksemda si slik at den korresponderer med den 
folkevalde 
regionstrukturen som blir etablert. 
 
7. Fylkesmannsembetet sine oppgåver bør konsentrerast om kontroll og tilsyn. 
 
8. Alle avklaringar som gjeld det folkevalde regionale nivået må skje parallelt med tilsvarande 
avklaringar 
knytt til kommunestrukturen, jamfør Stortinget sine føresetnader av juni 2014. Med dette som 
utgangspunkt, ber fylkesutvalet i Hordaland om at Regjeringa i den stortingsmeldinga som vert lagt 
fram våren 2015 gjer si vurdering av dei prinsippa som ligg i dette vedtaket. 
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9. Prosessen med å vurdere eventuelle endringar av det regionale folkevalde nivået bør starte i det 
enkelte fylke i 2015 med siktemål om vedtak i fylkestinga hausten 2016. 
 
10. Fylkesordførar-/rådsleiarkollegiet føreset at både fylkeskommunane og KS vert trekte aktivt med i 
det vidare arbeidet med vurdering av oppgåver som skal liggje til det regionale folkevalde nivået. 

 
Protokollmerknad frå KrF 
Tillegg: 
J. Areal- og bustadplanlegging 
K. Regional kompetanseplattform 
L. Arbeidsmarknadspolitikk 
M. Internasjonalt samarbeid 
 
 

Møre og Romsdal 

 
Forslag til vedtak: 
Fylkestinget i Møre og Romsdal viser til vedtak i fylkesordførar-/rådsleiarkollegiet 
5.12.2014 og vedtak i KS sitt hovudstyre den 12.12.2014, samt til fylkeskommunane 
sin eigen rapport «Nye folkevalgte regioner - mål, prinsipper og oppgaver» (datert 
8.12.2014), og tilrår at følgjande prinsipp bør leggast til grunn for eit framtidig regionalt 
folkevalt nivå: 
 
1. I Noreg er det behov for eit robust regionalt nivå underlagt direkte folkevalt styring 

som kan ta eit regionalt leiarskap i samarbeid med kommunar, næringsliv og statleg 
forvaltning.  
 

2. Det regionale nivået må få eit klart definert ansvar for dei oppgåver/sektorar som er 
viktige for den regionale utviklinga, og for samordninga av desse oppgåvene med 
kommunane og staten si verksemd i regionen. Det regionale folkevalte nivået 
styrker demokratiet og inneber maktspreiing. 
 

3. Det regionale nivået må styrkast gjennom samordning av sektorinteresser framfor 
statleg sektoriell detaljstyring. Oppgåver med regional/lokalt handlingsrom blir best 
løyst av folkevalte regionar i samhandling med kommunane innafor ramma av 
nasjonal politikk.  
 

4. Generalistprinsippet skal framleis gjelde for regionalt folkevalt nivå.  
 

5. Folkevalte regionar bør få overført oppgåver frå staten innafor følgjande område: 
 a. Fagmiljøet i fylkesleddet til Statens Vegvesen 
 b. Kulturrådet og tildelingar til regionale formål frå Kulturdepartementet 
 c. Konsesjonsoppgåver og rettleiingsoppgåver frå NVE og anna 

naturressursforvaltning av regional karakter 
 d. Miljø/klima 
 e. Landbruk 
 f. Prosjektskjønnsmidlar 
 
  Møre og Romsdal er stort nok til å kunne ivareta desse oppgåvene på ein god 

måte, og viser til vedtak i fylkestinget i desember 2014 (sak T-79/14).  
 

6. Staten bør som hovudregel organisere si verksemd slik at den korresponderer med 
den folkevalte regionstruktur som blir etablert. 
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7. Fylkesmannsembetet sine oppgåver bør konsentrerast om kontroll og tilsyn. 
 

8. Alle avklaringar som gjeld det folkevalte regionale nivået må skje parallelt med 
tilsvarande avklaringar knytt til kommunestrukturen, jamfør Stortinget sin 
føresetnad av juni 2014. Med dette som utgangspunkt ber Møre og Romsdal 
fylkesting om at Regjeringa i den stortingsmeldinga som blir fremma våren 2015 gir 
si vurdering av dei prinsipp som ligger i dette vedtaket. 
 

9. Prosessen med å vurdere eventuelle endringar av grenser og nye oppgåver i det 
regionale folkevalte nivået bør starte i det enkelte fylke i 2015 med siktemål om 
vedtak i fylkestinga hausten 2016. 
 

10. Fylkestinget i Møre og Romsdal føresett at både fylkeskommunane og KS blir trekt 
aktivt med i det vidare arbeidet med vurdering av oppgåver som skal ligge til det 
regionale folkevalte nivået. 

 
 
Behandling i Fylkesutvalet - 24.03.2015  
Toril Melheim Strand (AP) fremma følgjande oversendingsforslag: 
 
 «Kommunereformen vil no involvere også regionane. I den samanheng ber 

fylkesutvalet fylkesrådmannen greie ut konsekvensar av å flytte dei nyleg foreslåtte 
oppgåvene som vidaregåande skular, kollektivtrafikk og tannhelse, frå 
fylkeskommunen til dei store kommunane/ byane. Kva vil slik flytting bety for 
"restkommunane", for byane og for fylkeskommunen. 

 
 Dersom dette let seg gjere før fylkestinget i april, kan det følge saka som eit notat.» 
 
Votering: 
Tilrådinga frå fylkesrådmannen vart vedteke med 7 (AP, V, SP, KrF og Uavh) røyster. 6 
røysta mot (FrP, H, SL/TVP). 
 
Oversendingsforslag frå Toril Melheim Strand vart samrøystes vedteke. 
 
Tilråding frå Fylkesutvalet - 24.03.2015 
Fylkestinget i Møre og Romsdal viser til vedtak i fylkesordførar-/rådsleiarkollegiet 
5.12.2014 og vedtak i KS sitt hovudstyre den 12.12.2014, samt til fylkeskommunane 
sin eigen rapport «Nye folkevalgte regioner - mål, prinsipper og oppgaver» (datert 
8.12.2014), og tilrår at følgjande prinsipp bør leggast til grunn for eit framtidig regionalt 
folkevalt nivå: 
 
1. I Noreg er det behov for eit robust regionalt nivå underlagt direkte folkevalt styring 

som kan ta eit regionalt leiarskap i samarbeid med kommunar, næringsliv og statleg 
forvaltning.  
 

2. Det regionale nivået må få eit klart definert ansvar for dei oppgåver/sektorar som er 
viktige for den regionale utviklinga, og for samordninga av desse oppgåvene med 
kommunane og staten si verksemd i regionen. Det regionale folkevalte nivået 
styrker demokratiet og inneber maktspreiing. 
 

3. Det regionale nivået må styrkast gjennom samordning av sektorinteresser framfor 
statleg sektoriell detaljstyring. Oppgåver med regional/lokalt handlingsrom blir best 
løyst av folkevalte regionar i samhandling med kommunane innafor ramma av 
nasjonal politikk.  
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4. Generalistprinsippet skal framleis gjelde for regionalt folkevalt nivå.  
 

5. Folkevalte regionar bør få overført oppgåver frå staten innafor følgjande område: 
 a. Fagmiljøet i fylkesleddet til Statens Vegvesen 
 b. Kulturrådet og tildelingar til regionale formål frå Kulturdepartementet 
 c. Konsesjonsoppgåver og rettleiingsoppgåver frå NVE og anna 

naturressursforvaltning av regional karakter 
 d. Miljø/klima 
 e. Landbruk 
 f. Prosjektskjønnsmidlar 
 
  Møre og Romsdal er stort nok til å kunne ivareta desse oppgåvene på ein god 

måte, og viser til vedtak i fylkestinget i desember 2014 (sak T-79/14).  
 

6. Staten bør som hovudregel organisere si verksemd slik at den korresponderer med 
den folkevalte regionstruktur som blir etablert. 
 

7. Fylkesmannsembetet sine oppgåver bør konsentrerast om kontroll og tilsyn. 
 

8. Alle avklaringar som gjeld det folkevalte regionale nivået må skje parallelt med 
tilsvarande avklaringar knytt til kommunestrukturen, jamfør Stortinget sin 
føresetnad av juni 2014. Med dette som utgangspunkt ber Møre og Romsdal 
fylkesting om at Regjeringa i den stortingsmeldinga som blir fremma våren 2015 gir 
si vurdering av dei prinsipp som ligger i dette vedtaket. 
 

9. Prosessen med å vurdere eventuelle endringar av grenser og nye oppgåver i det 
regionale folkevalte nivået bør starte i det enkelte fylke i 2015 med siktemål om 
vedtak i fylkestinga hausten 2016. 
 

10. Fylkestinget i Møre og Romsdal føresett at både fylkeskommunane og KS blir trekt 
aktivt med i det vidare arbeidet med vurdering av oppgåver som skal ligge til det 
regionale folkevalte nivået. 

 
Oversendingsframlegg frå Toril Melheim Strand (AP): 
Kommunereformen vil no involvere også regionane. I den samanheng ber fylkesutvalet 
fylkesrådmannen greie ut konsekvensar av å flytte dei nyleg foreslåtte oppgåvene som 
vidaregåande skular, kollektivtrafikk og tannhelse, frå fylkeskommunen til dei store 
kommunane/ byane. Kva vil slik flytting bety for "restkommunane", for byane og for 
fylkeskommunen. 
 
Dersom dette let seg gjere før fylkestinget i april, kan det følge saka som eit notat. 

 

 

Vedtak i Fylkestinget - 14.04.2015 

 
Fylkestinget i Møre og Romsdal viser til vedtak i fylkesordførar-/rådsleiarkollegiet 
5.12.2014 og vedtak i KS sitt hovudstyre den 12.12.2014, samt til fylkeskommunane 
sin eigen rapport «Nye folkevalgte regioner - mål, prinsipper og oppgaver» (datert 
8.12.2014), og tilrår at følgjande prinsipp bør leggast til grunn for eit framtidig regionalt 
folkevalt nivå: 
 
1. I Noreg er det behov for eit robust regionalt nivå underlagt direkte folkevalt styring 

som kan ta eit regionalt leiarskap i samarbeid med kommunar, næringsliv og statleg 
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forvaltning.  
 

2. Det regionale nivået må få eit klart definert ansvar for dei oppgåver/sektorar som er 
viktige for den regionale utviklinga, og for samordninga av desse oppgåvene med 
kommunane og staten si verksemd i regionen. Det regionale folkevalte nivået 
styrker demokratiet og inneber maktspreiing. 
 

3. Det regionale nivået må styrkast gjennom samordning av sektorinteresser framfor 
statleg sektoriell detaljstyring. Oppgåver med regional/lokalt handlingsrom blir best 
løyst av folkevalte regionar i samhandling med kommunane innafor ramma av 
nasjonal politikk.  
 

4. Generalistprinsippet skal framleis gjelde for regionalt folkevalt nivå.  
 

5. Folkevalte regionar bør få overført oppgåver frå staten innafor følgjande område: 
 a. Fagmiljøet i fylkesleddet til Statens Vegvesen 
 b. Kulturrådet og tildelingar til regionale formål frå Kulturdepartementet 
 c. Konsesjonsoppgåver og rettleiingsoppgåver frå NVE og anna 

naturressursforvaltning av regional karakter 
 d. Miljø/klima 
 e. Landbruk 
 f. Prosjektskjønnsmidlar 
 
  Møre og Romsdal er stort nok til å kunne ivareta desse oppgåvene på ein god 

måte, og viser til vedtak i fylkestinget i desember 2014 (sak T-79/14).  
 

6. Staten bør som hovudregel organisere si verksemd slik at den korresponderer med 
den folkevalte regionstruktur som blir etablert. 
 

7. Fylkesmannsembetet sine oppgåver bør konsentrerast om kontroll og tilsyn. 
 

8. Fylkestinget viser til vedtak 524 i Stortinget si behandling av Dokument 8:26 S 

(2013-2014), Innst. 262 S (2013-2014), den 18. juni 2014. Vedtaket har følgjande 
ordlyd: 

  
 Stortinget ber regjeringen gjennomgå oppgavene til fylkeskommunene / et regionalt 

nivå parallelt med arbeidet med å gi flere oppgaver til kommunene. Dette kan 
gjøres med utgangspunkt i en sammenstilling fra tidligere utredninger. Stortinget 
imøteser en melding til Stortinget om dette våren 2015." 

  
 I Stortingsmelding 14 (2014-2015) som Regjeringa la fram 20. mars i år, er denne 

bestillinga frå Stortinget berre delvis besvart. Regjeringa erkjenner at det regionale 
nivået skal bestå, men nemner ikkje kva for nye oppgåver det regionale nivået skal 
få tilført når andre oppgåver blir flytta til nye og større kommunar. 

  
 Fylkestinget finn det oppsiktsvekkande at regjeringa på denne måten let vere å 

imøtekome ei klar bestilling frå Stortinget, og forventar at Stortinget i si behandling 
av Meld. St. 14 (2014-2015) gjer nødvendige vedtak for å sikre ei rask avklaring av 
framtidige oppgåver for det regionale folkevalde nivået. 

 
9. Prosessen med å vurdere eventuelle endringar av grenser og nye oppgåver i det 

regionale folkevalte nivået bør starte i det enkelte fylke i 2015 med siktemål om 
vedtak i fylkestinga hausten 2016. 
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10. Fylkestinget i Møre og Romsdal føresett at både fylkeskommunane og KS blir trekt 
aktivt med i det vidare arbeidet med vurdering av oppgåver som skal ligge til det 
regionale folkevalte nivået. 

 
Oversendingsframlegg  
Kommunereformen vil no involvere også regionane. I den samanheng ber fylkesutvalet 
fylkesrådmannen greie ut konsekvensar av å flytte dei nyleg foreslåtte oppgåvene som 
vidaregåande skular, kollektivtrafikk og tannhelse, frå fylkeskommunen til dei store 
kommunane/ byane. Kva vil slik flytting bety for "restkommunane", for byane og for 
fylkeskommunen. 
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M-sak 6/15 Digitalt indre marked i EU 
 
EU kommisjonen la 6.mai fram meldingen ‘A Digital Single Marked Strategy for 

Europe’. Her skisserer kommisjonen hvilke tiltak den vil iverksette for å gjennomføre 

et reelt indre marked for digitale tjenester. Det digitale indre marked skal fremme 

vekst og sysselsetting, og sikre lik tilgang til digitale tjenester, sikre 

forbrukerrettigheter, opphavsretter, forenkle momsoppkreving og utvikle bedre 

distribusjon av varer over grensene, sikre personvernet og utvikle lovverk for å 

fjerne ulovlig innhold fra nettet. 

Det ligger ingen konkrete forslag i meldingen, men ei liste over initiativ som 

kommisjonen vil ta i 2015-16. 

Meldingen har 3 hovedinnsatsområder: 

1. Forbedre tilgangen for forbrukere og bedrifter til online varer og tjenester over 

hele Europa 

2. Skape gode betingelser og rammeverk for digitale nettverk og tjenester 

3. Maksimere vekstpotensialet i den europeiske digitale økonomien 

Hver av disse områdene omfatter sentrale utfordringer.  

Under område 1 er dette 

- Grenseoverskridende regler for e-handel som både forbrukere og bedrifter 

kan stole på, der kommisjonen i 2015 vil komme med forslag til om 

harmoniserte EU regler for online kjøp av digitalt innhold, og i 2016 forslag til 

mer effektiv og billigere grenseoverskridende pakketransport av e-

handelsvarer. 

Under område 2 vil kommisjonen i løpet av 2015 fremme forslag om harmonisering 

av nasjonale opphavsrettsregelverk bl.a. for å sikre at opphavsrettslig beskyttet 

materiale fritt kan selges over landegrensene, og i 2016 vil de foreslå at dagens 

ordning innen EU om elektronisk oppkreving av moms ved kjøp av elektroniske 

tjenester, utvides til også å gjelde kjøp av varer over nett. Kommisjonen vil også 

foreslå regelverk i 2016 for å forhindre såkalt geo-blocking, dvs. at kunder i ett land 

nektes adgang til nettsider og/eller kjøp fra nettsider i andre land. 

Kommisjonen vil også fremme forslag om harmonisering av tildelingsregimet for 

frekvenser for WiFi i 2016, bl.a. for å skaffe høyhastighetstilgang til utkantområder. 

Kommisjonen vil også ta initiativ i 2015-16 for å bekjempe ulovlig digitalt innhold på 

nettet, og for å forbedre personvern og forhindre cyberkriminalitet. 

Kommisjonen vil i 2016 lansere et europeisk ‘Fri flyt av data’ initiativ som skal få fart 

på utviklingen av en data-økonomi i Europe, noe som også vil kreve bedre 

standardisering mellom ulike medier, plattformer og sektorer. Her nevnes bl.a. 
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telemedisin, reiseplanlegging, e-frakt, miljø og energi som sektorer der dette er 

nødvendig. Kommisjonen vil også se på hvordan digitale ferdigheter og ekspertise 

skal inkorporeres i framtidige initiativ innen opplæring og utdanning. 

Også e-government er et satsingsområde og kommisjonen vil foreslå en ny 

handlingsplan for e-government 2016-20, som bl.a. har som mål å forenkle bedrifter 

og foretaks samhandling med offentlige myndigheter enklere og nettbasert. 

Endelig vil kommisjonen arbeide for et godt investeringsklima for en ny, digital 

økonomi i Europa, der Europa også skal forbli den største eksportøren av digitale 

tjenester og attraktiv for etablering av multinasjonale selskaper. 

Mange av initiativene som skisseres i meldingen vil også bli gjeldende for Norge og 

norske aktører gjennom EØS-avtalen. 

Meldingen inneholder ikke konkrete forslag utover selve veikartet for utvikling av det 

digitale indre markedet. Vestlandsrådet vil derfor komme tilbake til saken når den er 

mer konkretisert og da eventuelt med forslag til tiltak med betydning for Vestlandet.  
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M-sak 7/15 Fergesak. Spørsmål om møte med 
Samferdselsdepartementet, og svaret. 

 
Spørsmål: 
 

 
     Odd Erik Hansgaard 
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Svar: 
 

 
 
  Ola Brattegard 
  Avdelingsdirektør 

 
 
 

Forslag til vedtak: 
 
Meldingene tas til orientering 
 
 

Trond Nerdal 
Fylkesrådmann 

Odd Erik Hansgaard 
Sekretariatsleder 

Dette dokumentet er godkjent elektronisk og har derfor ingen signatur. 
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